

JEAN-CLAUDE WOLF

## Habermas liest Kierkegaard

### *Zusammenfassung*

*Habermas kritisiert Kierkegaard als „Existenzphilosophen“ und Vertreter eines protestantischen „Fideismus“, doch er wird der literarischen Komplexität der dialektischen Stilformen nicht gerecht. Auch ignoriert er die sog. „erbaulichen“ Schriften, die als philosophisch belanglos gelten. Ironie passt nicht ins Grossprojekt einer Theorie des kommunikativen Handelns. Nach Kierkegaard ist der Glaube weder auf Vernunft noch auf Geschichte gestützt, sondern ein Gnadengeschenk, das asketische Umkehr voraussetzt.*

### *Abstract*

*Habermas criticizes Kierkegaard as “an existential philosopher” and as a representative of Protestant “fideism”, without coming to grips with the literary complexity of Kierkegaard’s dialectical styles. He also ignores the so-called “edifying” writings which remain neglected in mainstream philosophical reception. Irony does not fit into the large-scale project of a theory of communicative action. According to Kierkegaard, faith is not based on reason or history, but is a gift of grace that presupposes ascetic conversion.*